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ΕΠΙΚΑΙΡΗ ΕΡΩΤΗΣΗ
ΠΡΟΣ ΤΟΝ ΥΠΟΥΡΓΟ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ κ. Ν. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗ

Η κατάσταση στον χώρο του φαρμάκου, εξ αιτίας της αλλοπρόσαλλης πολιτικής της 
Κυβέρνησης, έχει ξεφύγει πλέον κάθε ελέγχου. Το αρμόδιο Υπουργείο (Ανάπτυξης) 
παίζει το ρόλο του Πόντιου Πιλάτου και την πολιτική του φαρμάκου είναι κοινό 
μυστικό ότι την χαράσσει ο Γ.Γ. του Υπουργικού Συμβουλίου κ. Κοσμίδης. Τα 
Νοσοκομεία κινδυνεύουν από την 1Π Νοεμβρίου 2000 να μείνουν χωρίς φάρμακα και 
ουδείς ανησυχεί.

1. Τι θα γίνει με τα χρέη των Νοσοκομείων (περίπου 120 δις δρχ.) προς τους 
Φαρμακοβιομήχανους και τι μέτρα πρόκειται να λάβει για την αντιμετώπιση του 
προβλήματος στον χώρο του φαρμάκου ;

2. Τι πρόκειται να κάνει προκειμένου η χώρα μας να μη συρθεί για μία ακόμη φορά 
στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο (παραβίαση της οδηγίας 89/105);

ΕΡΩΤΑΤΑΙ Ο κ. ΥΠΟΥΡΓΟΣ

Αθήνα, Ν. ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ
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______ εντελώς στην κα τ ' ιδ ία ν  συζήτησή μας αλλά επισήμου χαρακτήρα, γι 'αυτό την

επικαλούμε και μου είπατε ότι συμφωνείτε με τις περισσότερες^αλλά δεν 

έχετε χρόνο και δεν μπορείτε να τις συμπεριλάβετε γιατί  το είχατε στείλει

το διάταγμα- τις προτάσεις μας για τα διαγνωστικά κέντρα και τις

παρατηρήσεις μας για τη μεταρρύθμισή σας. Παρακαλώ ·. πάρτε τα για τα

Πρακτικά της Βουλής, για να ξέρουμε τί λέμε μερικές φορές κα ι να μην

λέμε ποιοι  κάνουν σόου και ποιοι όχι !

(Στο σημείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικήτας Κακλαμάνης καταθέτει για τα 

Πρακτικό τα πρραναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του 

Τμήματος Γραμματεία της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της 

Βουλής.)

Προχωρούμε στα φάρμακα. Τί λέτε, κύριε Υπουργέ, στη μεταρρύθμιση για 

τα φαρμακα; Επειδή έχετε μόνο μία παράγραφο και επισημαίνετε το θέμα και 

το πρόβλημα; Στην ουσία για την πολιτική του φαρμάκου, σας έχει 

καταργήσει και σας και την κυρία Αποστολόκη, την συναρμόδιό σας 

Υφυπουργό, ο Γενικός Γραμματέας του Υπουργικού Συμβουλίου, ο κ. Κοσμίδης. 

Αυτός απαντά στα δημοσιεύματα των εφημερίδων. Το ότΤ ήταν πριν τέσσερα 

χρόνια γενικός γραμματέας του Υπουργείου Εμπορίου, δεν τον νομιμοποιεί  να

απαντά αυτός για την πολιτ ική του φαρμάκου.
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Δεν είδα καμμϊα απάντηση δική σας δημόσια στην πληθώρα των 

δημοσιευμάτων και δεν είδα και της κ. Αποστολάκη, αλλά είδα άρθρα και 

απαντήσεις του κ. Σωκράτη Κοσμίδη. Από πότε άλλαξε το θεσμικό πλαίσιο του

Γενικού Γραμματέα του Υπουργικού Συμβουλίου και παριστάνει τον

υπερύπουργό; Τί έγ ινε ;  Υπουργός φαρμάκου; Φτιάχθηκε υπουργείό φαρμάκου

και δεν το πήραμε χαμπάρι εμείς και απαντά ο κ. Κοσμίδης; Και τ ιτ  μας

είπατε απόψε; Ξαναφτιάξατε μία επιτροπή που έχετε καταλήξει σε κάποια 

συμπεράσματα και θα μας τα ανακοινώσετε στο τέλος του χρονου. Γιατί  δεν 

μας είπατε τί έχει γ ίν ε ι  τώρα με την προσφυγή, που ήλθαν έξω από την 

Ευρώπη και μας παραπέμπουν στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο; Αυτό δεν το πήρατε 

χαμπάρι; Δεν είναι θέμα που απασχολεί το Υπουργείο Υγείας; Δεν θα έπρεπε 

να ενημερώσετε τη Βουλή με το τελεσίγραφο που σας έστειλαν οι 

φαρμακοβιομήχανοι, ότι από 1η Νοεμβρίου εάν δεν τους πληρώσετε σταματούν 

τα φάρμακα; Δεν θα έπρεπε να ενημερώσετε τη Βουλή με το τελεσίγραφο που 

σας έστειλαν οι προμηθευτές, ότ ι  ̂ εάν μέχρι 1η Δεκεμβρίου δεν τους 

πληρώσετε^σταματούν τ ις  προμήθειες;

Τί ήρθατε και μας είπατε; Ήρθατε και μας είπατε για τα χάλια των 

νοσοκομείων και ότι με τις δικές σας προτάσεις και όλα αυτά θα μπούμε από

την υγειονομική κόλαση στον υγειονομικό παράδεισο. Κουβέντα.
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κ.Μελάς και με κάποια αμφιβολία, ο κ.Σκουλάκης αποκλε ίετα ι . . .

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Αρχίζετε να μετράτε τις  σωματικές 

μας διαστάσεις, κύριε Υπουργέ.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Υγείας και Πρόνοιας): Δεν έχουν 

πρόβλημα, οι κύριοι συνάδελφοι.

Σας παρακαλώ πολύ να κρατήσετε αυτό που σας λέω, γιατί έχει σημασία. 

Νομίζω ότι όλοι μπορούμε να το αντ ι ληφθούμε. Διέταξα έρευνα για τη 

διαδικασία και στα συγκεκριμένα σημεία τα οποία αναφέρετε. Από εκεί και 

πέρα αυτό δε σημαίνει εκ προοιμίου ότι υπάρχει ευθύνη κάποιου και μη 

ευθύνη κάποιων. Οι ευθύνες είναι συγκεκριμένες και οι ευθύνες βαραίνουν 

τη συγκεκριμένη εταιρεία. Αυτό να ε ίναι απόλυτα σαφές.

Κύριε Κακλαμάνη, ε ιλ ικρ ινά  δεν θα έπρεπε να κάνετε την αναφορά για 

τον κ.Κοσμίδη. 0 κ.Κοσμϊδης είναι Γενικός Γραμματέας του Υπουργικού 

Συμβουλίου. Έχει  την εμπειρία του Γενικού Γραμματέα του Υπουργείου 

Ανάπτυξης και έχει δικαίωμα, όπως έχει κάθε Έλληνας να εκφέρει απολύτως 

τις απόψεις του. Τις αποφάσεις -και το έχω τονίσει αυτό πολλές φορές και 

με αφορμές άλλες- τ ις  παίρνουν οι Υπουργοί, η Κυβέρνηση και τα συλλογικά 

όργανα. _____________

Έ γ ινε  μια προσπάθεια τα προηγούμενα χρόνια και μια πολιτ ική για
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Πρόεδρε.

Πράγματι, τα νοσοκομεία της χώρας οφείλουν για την προμήθεια φαρμάκων 

ένα μεγάλο ποσό. Το ποσό που αναφέρεται στην επίκαιρη ερώτηση δεν είναι 

το ακριβές, αλλά η ουσία δεν είναι αυτή, θα ήθελα, λοιπόν, να προχωρήσω 

στην ουσία.

Οι οψειλές αυτές σε ένα πολύ μεγάλο βαθμό οφείλονται στο γεγονός ότι 

υπάρχουν ληξιπρόθεσμες οφειλές των ασφαλιστικών ταμείων προς τα 

νοσοκομεία. Για το λόγο αυτό η Κυβέρνηση με συγκεκριμένες νομοθετικές 

πρωτοβουλίες, το ν . 2789/2000 και τον προηγούμενο ν . 2737/1999, με τον 

οποίο ρυθμίστηκε η εξόφληση παλαιών οφειλών του ΙΚΑ, έχει πάρει τις 

ανάλογες πρωτοβουλίες ώστε να μπορέσει αυτή η οφειλή των ασφαλιστικών 

ταμείων προς τα νοσοκομεία -που στη συνέχεια καθιστά αυτά ληξιπρόθεσμα 

και υπερήμερα προς τους προμηθευτές τους- να τακτοποιηθεί και με τον 

τρόπο αυτό να αντιμετωπισθεί το πρόβλημα.

Παράλληλα, τα αρμόδια Υπουργεία Υγείας και Πρόνοιας και Οικονομικών 

βρίσκονται σε συνεννόηση ούτως, ώστε να μπορέσει να επέλθει ένας 

διακανονισμός αυτής της οφειλής.

Σε ό ,τ ι  αφορά την αντιμετώπιση του προβλήματος στο χώρο των φαρμάκων,

___________ Ι2£________
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κύριε Κακλαμάνη, όπως ξέρετε, η Κυβέρνηση επεξεργάσθηκε το 1997 μία δέσμη
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μέτρων για το φάρμακο, η οποία είχε μετρητά αποτελέσματα σε σχέση με τη 

μείωση της φαρμακευτικής δαπάνης.

θέλω να τονίσω -γ ιατ ί  αυτό είναι καθοριστικό και σε ό ,τ ι  αφορά τις 

πολιτικές που μέχρι τώρα επεξεργασθήκαμε, αλλά και σε ό ,τ ι  αφορά αυτές 

που τώρα μελετούμε- ότι για εμάς το φάρμακο αποτελεί ένα κοινωνικό αγαθό 

και όχι ένα απλό προϊόν. Και υπ'αυτήν την έννοια, βασική μας επιδίωξη

είναι η εξασφάλιση φθηνού και προσιτού φαρμάκου προς το σύνολο της

ελληνικής κοινωνίας.

Σε ο ,τ ι  αφορά την παραβίαση της οδηγίας 89/105 στην οποία αναφέρεσθε,

θέλω να σας πω τα εξής: Σύμφωνα με την οδηγία αυτή, όπως γνωρ ί ζετε, Π

απόφαση σχετ ι κά με την εφαρμοστέα τιμή του φαρμάκου πρέπει να

κοινοποιε ί ται στον αιτούντα μέσα σε εννενήντα ημέρες από τη λήψη της

αιτησης.

Η χώρα μας μέσα στο 1999 εξέδωσε τρία δελτία τιμών φαρμάκων, με τα 

οποία καθορίστηκαν οι τιμές σε 1322 φάρμακα. Φαντάζομαι ότι με βάση αυτά 

τα δεδομένα που σας δίνω, αντιλαμβάνεσθε τι σημαίνει η επεξεργασία αυτών 

των στοιχείων και η δ ιο ικητ ική  δουλειά η οποία πρέπει να προηγηθεί.

Με δεδομένο τον υψηλό αυτόν αριθμό προϊόντων υπήρξε περιορισμός στη 

δυνατότητα να σταλούν μεμονωμένες απαντήσεις στις περιπτώσεις μη έγκρισης



των αιτούμενων τιμών. Πάντως -να το σημειώσουμε για να το ακούσουν και οι 

συνάδελφοι του κ. Κακλαμάνη στην Αίθουσα- οι εταιρείες μπορούσαν να 

κάνουν χρήση του δικαιώματος κυκλοφορίας, χωρίς όμως να μπορούν να 

ενταχθούν τα φάρμακα αυτά στη λίστα. . .

(Στο σημείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου ομιλ ίας της 

κυρίας Υφυπουργού)

____________ 32=________
01PD 5/1 Σ/φος ΘΕΟΔΟΣΗ Δ/φος ΜΠΟΥΛΑΞΗ 06.10.2000 AI1006TL

(ML)



_____________________________ ^ ______________________________

01TL 1/1 Σ/φος ΛΑΓΚΑΔΑ Δ/φος ΜΑΡΙΝΗ 06.10.2000 AJ1006ML

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Κωνσταντίνος Γείτονας): Ολοκληρώστε, κυρία Υφυπουργέ.

ΜΑΡΙΑ ΕΛΕΝΗ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): . . .στη  λίστα των 

συνταγογραφημένων ιδιοσκευασμάτων, τα έξοδα αγοράς των οποίων 

επιστρέφονται από τους σχετικούς οργανισμούς.

Σε κάθε περίπτωση η κυβέρνηση και τα συναρμόδια Υπουργεία βρίσκονται 

σε συνενόηση. Σε συνενόηση βρισκόμαστε επίσης και με την Ευρωπαϊκή 

Επιτροπή, ούτως ώστε αυτή η περιορισμένη δική μας μη συμμόρφωση με την 

οδηγία αυτή, να μπορέσει να περιοριστεί.  Ήδη μέσα στο 1999, όπως σας 

είπα, εκδόθηκαν τρία δελτία τιμών φαρμάκων.

Αλλά τελικά, ποιών τα συμφέροντα υποστηρίζουμε και ποιά είναι  η 

βασική μας προτεραιότητα.. .

Ευχαριστώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Κωνσταντίνος Γείτονας): 0 κύριος Κακλαμάνης έχει το λόγο.

ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Δεν περί μένα να κλείσετε έτσι,  κυρία Υφυπουγέ. θα 

πρέπει, όταν μιλάτε για το φάρμακο και για συμφέροντα, να είστε λίγο 

προσεκτική, όχι εσείς ως άτομο, αλλά ως κυβέρνηση. Διότι ε ίναι  κοινό

μυστικό ότι δεν ασκείτο*· εσείς την πολιτική φαρμάκου στο Υπουργείο σας,

Πληθώρα δημοσιευμάτων υπήρξαν και δεν απαντήσατε εσείς. Απάντησε ο κ.

Κοσμϊδης. Υπό ποια ιδιότητα απάντησε ο κ. Κοσμίδης; Διάβασα τις
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αρμοδιότητες του Γενικού Γραμματέα του Υπουργικού Συμβουλίου και δεν λέει

πουθενά ότι απαντάει εκείνος στα δημοσιεύματα για το φάρμακο. ΕΤναι κοινό

μυστικό ποιος καθορίζει την πολιτική και εγώ δεν θέλω να μπω στους

ψιθύρους που ακούγονται.

Από κει και πέρα δεν μου απαντήσατε τι θα γ ί ν ε ι .  Την 1η Νοεμβρίου οι 

φαρμακοβιομήχανοι είπαν ότι δεν θα στείλουν φάρμακα στα νοσοκομεία. Σας 

ερωτώ: θα έχετε μέχρι τότε κανονίσει την ιστορία ώστε τα νοσοκομεία να

έχουν φαρμακα, ναι η οχι ;

Αυτό που μου είπατε τώρα, ότι το Υπουργείο Υγείας με το Υπουργείο 

Οικονομικών βρίσκονται σε διαβουλεύσεις, ήδη έχουμε 7 Οκτωβρίου. Σε τρεις 

εβδομάδες κινδυνεύουν τα νοσοκομεία να μείνουν χωρίς φάρμακα. Μετά για 

ποια πολιτ ική μου μιλάτε και για ποια νομοθεσία του '97; Με τα μέτρα τα 

οποία πήρατε, τα οποία υποτίθεται ότι θα έδιναν φθηνό φάρμακο σε όλους 

τους Ελληνες; Δεν πήρατε χαμπάρι ότι οι δαπάνες φέτος -εννοώ το 

1999- έφτασαν τα οκτακόσια εξήντα δισεκατομμύρια και ότι για το 2000

προβλέπεται να περάσουν το ένα τρισεκατομμύριο;

0 κ. Κοσμίδης βγήκε και είπε ότι:  "Ευτυχώς που πήραμε εκείνα τα

μέτρα" -ο κΓΚοσμίδης απάντησε, προσέξτε, όχι εσείς- "αλλιώς^θα είχαμε

περάσει από φέτος το ένα τρισεκατομμύριο". Απέκρυψε όμως βεβαίως ότι ούτε
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στο Τ.Σ.Α.Υ. δίνετε τα δώδεκα δισεκατομμύρια, βάση το νόμο του κ. 

Σιούφα, ούτε στον Ε0Φ, ούτε στα ασφαλιστικά ταμεία και μου μιλάτε για 

φθηνό φάρμακο. Ποιο φθηνό φάρμακο;

Να μην πω για την λίστα στην οποία υπαινιχθήκατε. Δεν γνωρίζετε τι 

έχει γ ίνε ι  με τη λίστα; Ρωτήστε τον κ. Νεκτάριο, το Διοικητή του ΙΚΑ, που 

είναι δικός σας υπάλληλος, τον έχει διορίσει  η Κυβέρνηση. Και γιατί  αφού 

έχει πετύχει η λίστα θέλετε τώρα να την αναθεωρήσετε; Ή μήπως δεν το 

γνωρίζετε αυτό κυρία Υφυπουργέ;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Κωνσταντίνος Γείτονας): Η κυρία Αποστολάκη έχει το λόγο.

ΜΑΡΙΑ ΕΛΕΝΗ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Κύριε Κακλαμάνη, σε 

σχέση με το μείζον ζήτημα της οφειλής των νοσοκομείων προς τους 

προμηθευτές τους, σας απάντησα ότι το Υπουργείο Οικονομικών με το 

Υπουργείο Υγείας βρίσκονται σε συντονισμό και εν πόση περιπτώσει μπορώ να 

σας διαβεβαιώσω ότι η κυβέρνηση θα διασφαλίσει την απόλυτη συνέχεια της 

τροφοδοσίας νοσοκομείων με φάρμακα. Να μην έχετε λοιπόν καμία αγωνία. Το 

κοινωνικό σύνολο ε ίνα ι διασφαλισμένο από την πολιτική που επεξεργάζεται η 

κυβέρνηση.

Σε ό ,τ ι  αφορά τα υπόλοιπα σχόλιά σας, οφείλω να δώσω μερικές

απαντήσεις. Κατ' αρχήν, όπως θα γνωρίζετε πάρα πολύ καλά, στον Τύπο έχει



Cl
01TL 4/1 Σ/φος ΛΑΓΚΑΔΑ Δ/φος ΜΑΡΙΝΗ 06.10.2000 AJ1006ML

αναφαίρετο ατομικό δικαίωμα ο κάθε πολίτης να δημοσιεύει τ ις  απόψεις

--- --------------------------- _______________ _
του. Οι απόψεις και τα δημοσιεύματα στα οποία αναφερθήκατε αποτελούν το

περιεχόμενο των απόψεων ενός ανθρώπου ο οποίος το 1995, ως'Τενικός

Γραμματέας του Υπουργείου Εμπορίου, προίστατο αρμόδιας επιτροπής για τη

χάραξη κατευθυντήριων γραμμών στον τομέα του φαρμάκου.

Από κει και πέρα υπεύθυνοι για τη χάραξη της πολιτικής στον τομέα του 

φαρμάκου είναι τα συναρμόδια Υπουργεία Ανάπτυξης, Υγείας, Πρόνοιας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων, τα οποία αυτή την στιγμή επεξεργάζονται δέσμη 

μέτρων για να αντιμετωπίσουν τη σημερινή πραγματικότητα, η οποία δεν 

αναιρεί το θετικό χαρακτήρα της δέσμης μέτρων που πήρε η κυβέρνηση το 

1997 και που, επαναλαμβάνω, είχε μετρήσιμα αποτελέσματα.

Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.

ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Το ότι αυξήθηκε η δαπάνη στα οκτακόσια εξήντα 

δισεκατομμύρια το θεωρείτε πολύ καλό!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Κωνσταντίνος Γείτονας): Τώρα βέβαια, αν είχατε κάνει 

επερώτηση κύριε Κακλαμάνη, λόγω της πρώην ιδιότητάς μου, ως Υπουργού 

Υγείας, θα μπορούσα να συμμετάσχω, σύμφωνα με τον Κανονισμό και να σας 

απαντήσω.

(ΡΧ)
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ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: θα απαντούσατε και για τον κ. Κοσμϊδη;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Κωνσταντίνος Γείτονας): Δεν ε ίνα ι τα πράγματα έτσι.

Εκείνη η πολιτική έδωσε φτηνό φάρμακο.

Τρίτη είναι με αριθμό 113/4.10.2000 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του 

Κομμουνιστικού Κόμματος Ελλάδος κ. Αντωνίου Εκυλλάκου προς τον Υπουργό 

Δικαιοσύνης, σχετικώς με τη δικαστική δίωξη των ψαρόδων-σφουγγαράδων της 

Καλύμνου, για τη συμμετοχή τους στις κινητοποιήσεις του Ιανουάριου 1999, 

για παρακώλυση συγκοινωνιών.

Διαγράφεται λόγω κωλύματος του κυρίου Υπουργού.

Τέταρτη είναι η με αριθμό 117/4.10.2000 επίκαιρη ερώτηση της 

Βουλευτού του Συνασπισμού της Αριστεράς και της Προόδου κ. Μαρίας 

Δαμανάκη προς τον Υπουργό Εθν ι κήςΆμυνας, σχετικώς με την εκπαίδευση των 

πληρωμάτων για τα ελικόπτερα παντός καιρού τύπου SUPER PUMA.

Η επίκαιρη ερώτηση της κ. Δαμανάκη έχει ως έξης:

"Σύμφωνα με δηλώσεις των αρμοδίων Υπουργών Εμπορικής Ναυτιλίας και 

Εθνικής Άμυνας η χώρα μας διαθέτει τέσσερα ελικόπτερα παντός καιρού 

(τύπου SUPER PUMA), τα οποία δεν εκινήθησαν για τη διάσωση των ναυαγών 

τοθ Express Samina στην Πάρο.

Η εξήγηση που δόθηκε είναι ότι δεν διαθέτουν μέχρι σήμερα κατάλληλα
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αρχισύμβουλό του τον κ. Ηλία Μόσιαλο. Δηλαδή κατά τον κ. Αλέκο Πατταδόττουλο 

ήταν σημαντικότερο να συναντήσει τον κ. Μόσιαλο στις 19.00 η ώρα στο 

Υπουργείο παρά να είναι παρίίλ/ στο Ελληνικό Κοινοβούλιο. Εάν νομίζει τώρα ότι 

κρυβόμενος και απλώς δίνοντας συνεντεύξεις όπου έχει χρησιμοποιήσει όλα τα 

είδη του ζώίκού βασιλείου από πιράνχας σε αρουραίους και τρωκτικά ή ρίχνοντας 

μύδρους στους συμβούλους του κ. Σημίτη ο οποίος τον διόρισε στη θέση του 

Υπουργού ότι έτσι θα διασωθεί.κάνει λάθος. Και αν πιστεύει ότι μετά από 20 μήνες 

στο Υπουργείο φταίνε όλοι για τα χάλια της δημόσιας υγείας πλην αυτούς επίσης 

κάνει λάθος. Και να αποκτήσει επιτέλους το θάρρος ή να καταγγείλει επωνύμως 

ποιους υπονοεί ή να σηκωθεί και να παραιτηθεί αξιοπρεπώς και να φύγει. Δεν 

υπάρχει άλλη λύση.

Καταλάβατε απόψε τι μας είπατει κύριε Υφυπουργέ εσείς; Ήρθατε και μας 

είπατε ότι δεν υπάρχει πολιτική μέχρι τώρα στο χώρο του φαρμάκου. Σε όσα μας 

είπατε χρησιμοποιούσατε το μόριο «θα»,' #Θα υπογράψουμε, θα συσκεφτούμε, θα 

κάνουμε, θα ξαναύπογράψουμε, θα βγάλουμε προεδρικό διάταγμα». Αυτό 

σημαίνει ότι μέχρι σήμερα δεν υπάρχει πολιτική στο φάρμακο.

Γνωρίζω ότι κάνατε σύσκεψη σήμερα το πρωί στο Υπουργείο Υγείας από τις 

09.00 έως τις 13.00. Δεν ξέρω αν ήταν παράν και ο κ. Παπαδόπουλος. Και κυρίως 

δεν ξέρω αν ήταν παραΥ ο κ. Σωκράτης Κοσμίδης. Από αυτόν ξεκινούν και σε
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αυτόν τελειώνουν όλα σε ό,τι έχει να κάνει με την πολιτική στο φάρμακο. Είσαστε 

τα «θύματα» και εσείς και στο Υπουργείο Ανάπτυξης.

ΜΤ
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Αν ο κύριος Κοσμίδης δε σας πει το ναι, δεν τολμάτε να κάνετε ούτε ένα 

βήμα σε ό,τι αφορά την πολιτική φαρμάκου. Το έχω πει επανειλημμένους μέσα σ’ 

αυτήν εδώ την Αίθουσα και μια φορά δεν έχει βγει να μου απαντήσει, να μου πει 

ότι είμαι τρελός και σχιζοφρενής και δεν ξέρω τι λέω. Αυτά λοιπόν που μας είπατε 

έχουν τεθεί υπόψη του; Με αρκετά από αυτά συμφωνούμε.

Τελειώνοντας σχετικά με το Τ4 -περισσότερες διευκρινήσεις θα σας πουν 

οι συνάδελφοι- πιστεύω να αντιληφθήκατε τι είπατε. Είπατε ότι το φάρμακο ήταν 

επικίνδυνο για τους ασθενείς. Αυτό είπατε. Σπρώχνετε, λοιπόν, αυτή τη στιγμή 

τους ασθενείς που το έπαιρναν να εγείρουν αγωγές κατά της εταιρείας, όταν 

ακούσατε ότι η ενδεικνολογική εταιρεία διέψευσε τον κύριο Μαρσέλο.

Και μιλάτε για τον ΕΟΦ. Ποιον ΕΟΦ; Παραιτήθηκε ο αντιπρόεδρος, ο 

κύριος Κεφαλάς. Το επίσημο αιτιολογικό ήταν ότι ήταν χαμηλός ο μισθός του, λες 

και δεν ήξερε όταν πήγαινε εκεί πόσο μισθό θα έπαιρνε. Άλλη είναι η πραγματική 

αιτία. Πληροφορούμαι, επίσης, ότι είναι υπό παραίτηση και ο κύριος Μαρσέλος, 

είναι έτοιμος «να σας τα βροντήξει». Για ποιον ΕΟΦ μιλάτε;

Ακόυσα, μιλήσατε για το ΕΚΕΒΥΛ Μπορείτε να μου πείτε τις 

δραστηριότητές του; Όχι αυτά που λέγονται στα χαρτιά. Τι έχει κάνει μέχρι σήμερα. 

Ο μόνος διαπιστωμένος έλεγχος, όπως έγραψαν χιουμοριστικά και οι εφημερίδες,

είναι ότι ελέγχει πράγματι συστηματικά τα προφυλακτικά. Τίποτε άλλο δεν έχει
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Το έχει υπαινιχθεί ψελλίζοντας το -γιατί είναι φόβος και τρόμος το όνομα Σωκράτης 

Κοσμίδης- ο κ. Αλέκος Παπαδόπουλος μιλώντας εδώ για το νομοσχέδιο, όταν τον 

είχαμε προκαλέσει, περισσότερο θαρραλέα η κ. Σπυράκη -σε ό,τι αφορά τη 

φαρμακευτική δαπάνη μιλώ. Καμία απάντηση από κανένα σας.

Ποιος ευθύνεται γι’ αυτήν την πολιτική; Την είχε υπογράψει ο νυν Γενικός 

Γραμματέας του Υπουργικού Συμβουλίου, όταν ήταν Γενικός Γραμματέας του 

Υπουργείου Ανάπτυξης. Ούτε εσείς απόψε μας είπατε τίποτα γι’ αυτό. Απολύτως 

τίποτα. Εκτός αν πιστεύετε ότι θα μειώσετε τη φαρμακευτική δαπάνη μέσω των 

λαθρομεταναστών. Άλλη ιστορία εκεί. Θα τα πούμε στη δευτερολογία μας. Αλλά 

δεν νομίζω ότι εκεί θα πάτε, για να μειώσετε τη φαρμακευτική δαπάνη.

Δεν έχετε πολιτική φαρμάκου, κύριε Υφυπουργέ. Εύχομαι αυτά που μας 

είπατε να τα υλοποιήσετε. Αυτό αφήνει μια αμυδρά ελπίδα ότι θα αρχίσει 

επιτέλους η Κυβέρνηση να φτιάχνει πολιτική φαρμάκου. Βεβαίως, ξέρω ότι ένα
9

μεγάλο κομμάτι δεν ανήκει σε εσάς. Ανήκει στο Υπουργείο Ανάπτυξης. Δεν έχετε 

πολιτική υγείας. Τουλάχιστον εσείς είστε σεμνός και ευπρεπής και γι’ αυτό θα έχετε 

άλλη αντιμετώπιση εκ μέρους μας, του διαλόγου και της συνεργασίας. Αλλά ο 

κύριος Υπουργός να πάψει να κρύβεται, να πάψει να λέει ότι φταίνε όλοι οι άλλοι 

πλην αυτού. Είναι εικοσιένα μήνες εκεί. Ή τους καταγγέλλει επωνύμως και τους 

στέλνει στον εισαγγελέα ή στο Εκτελεστικό σας Γραφείο, αν αφορά συμβούλους
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Τι θα πετύχετε, κύριοι της Κυβέρνησης; Δεν μττορούν βέβαια να μου

απαντήσουν ο κ. Χριστοδουλάκης και ο κ. Φωτιάδης, αφού λείπει ο κ. Θεοδώρου. 

Θα πετύχετε να προσφύγει τώρα ο Σύνδεσμος Φαρμακευτικών Επιχειρήσεων στο 

Ευρωπαϊκό Δικαστήριο, αλλά και στα ελληνικά δικαστήρια, και θα σας ζητούν λεφτά 

από το 1997, τα οποία εσείς νομίζετε ότι θα γλιτώσετε με αυτόν τον τρόπο.

Το δεύτερο, το οποίο υποτίθεται ότι πάει να θεραπεύσει αυτή η διάταξη του 

άρθρου 45, είναι οι ελλείψεις των φαρμάκων. Αλήθεια, δεν γνωρίζετε, που 

οφείλονται οι ελλείψεις των φαρμάκων; Σας ερωτώ ως Κυβέρνηση δεν γνωρίζετε; 

Πιθανόν και να μην γνωρίζετε, γιατί δεν θα σας έχει ενημερώσει ο κ. Κοσμίδης, ο 

οποίος ασκεί στην ουσία την πολιτική του φαρμάκου.

Δεν γνωρίζετε π.χ. ότι η ισχύουσα ως αναγκαστική, κατώτερη τιμή φαρμάκου, 

με βάση την κατώτερη τιμή στην Ευρώπη, είναι αυτή που προάγει τις παράλληλες 

εξαγωγές, οι οποίες δημιουργούν τις ελλείψεις; Δεν γνωρίζετε ότι φέτος ο ετήσιος 

τζίρος των παράλληλων εξαγωγών έχει φθάσει τα 120 δισεκατομμύρια δραχμές; 

Αυτό δεν το γνωρίζετε;

Επομένως, μπορείτε να μου πείτε βάσει ποιας λογικής θα θεραπεύσετε το 

φαινόμενο των παραλλήλων εξαγωγών, άρα και των ελλείψεων των φαρμάκων; ' 

Δεν γνωρίζετε ότι εξαιτίας αυτής της άποψης έχουν αποσυρθεί από την 

αγορά όλα τα φθηνά φάρμακα από 100 έως 1000 δραχμές, διότι έχουν να πάρουν

αύξηση εδώ και κάποια χρόνια;
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Αντί λοιπόν να θεραπεύσουμε αυτά, το μόνο που σας ενδιέφερε, είναι να 

κάνετε μία αντισυνταγματική ρύθμιση αναδρομικότητος από το ’97, για να γλιτώσετε 

αυτά, τα οποία χρωστάτε.

Αυτή δεν είναι τακτική ούτε λέγεται πολιτική φαρμάκου. Δυστυχώς, δεν 

μπορώ να ρωτήσω εσάς. Αν ήταν εδώ ο κ. Θεοδώρου, θα τον ρωτούσα ποιος ασκεί 

την πολιτική φαρμάκου. Ο κ. Τσοχατζόπουλος, ο ίδιος, οι προκάτοχοί του ή ο κ. 

Σωκράτης Κοσμίδης, όπως κυκλοφορεί ευρέως, ότι δηλαδή εκείνος ασκεί την 

πολιτική φαρμάκου, αν και δεν πρέπει, γιατί από ό,τι γνωρίζω αυτός είναι 

Γραμματέας του Υπουργικού Συμβουλίου και όχι Υπουργός.

(Χειροκροτήματα από την πτέρυγα της Νέας Δημοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριοι συνάδελφοι, την 

συνεδρίασή μας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού 

προηγουμένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας Ελευθέριος Βενιζέλος για τα 

180 χρόνια από την Ελληνική Επανάσταση, 53 μαθητές και μαθήτριες και 5 συνοδοί 

καθηγητές από 2ο Γυμνάσιο Πειραιά.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.

(Χειροκροτήματα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

(ST)
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ΕΚΤΟΡΑΣ ΝΑΣΙΩΚΑΣ: Όλα τα είχαμε εντάξει.
ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής 

Αλληλεγγύης): Διά των λόγων.
ΕΚΤΟΡΑΣ ΝΑΣΙΩΚΑΣ: Απλώς οι διαδικασίες...
ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής 

Αλληλεγγύης): Α! Πόσα χρόνια διαδικασίας θέλατε; Δεν κατά
λαβα. Εμείς κατορθώσαμε και τα εντάξαμε κατ’ ουσίαν σ’ ένα 
μήνα. Εσείς κυβερνήσατε τέσσερα χρόνια από 2000-2004. Δεν 
σας έφτασαν 4 χρόνια για να τα εντάξετε; Εμείς τι ήμασταν; 
Ήμασταν μάγοι που τα εντάξαμε μέσα σε ένα μήνα; Απλώς δεν 
σας ενδιέφερε.

Και κλείνω με τον προγραμματισμό, για τελευταία φορά, για 
να μην το ξαναρωτάτε. Σας τα έχω πει εκατό φορές.

Όταν η Κυβέρνηση θα κλείσει ένα χρόνο, θα κάνουμε τον 
απολογισμό. Δύο νομοσχέδια έχουν ψηφιστεί. Ένα είναι στην 
επιτροπή. Είναι έτοιμο το νομοσχέδιο, όπως λέτε, για την 
κατάργηση των ΠεΣΥΠ και όχι μόνο. Και εκεί θα δείτε τι σημαί
νει πραγματικά περιφερειακή αποκέντρωση. Του λείπουν οι 
πινελιές του. Είναι έτοιμο το νομοσχέδιο για τη δημόσια υγεία; 
Και μέχρι το Μάρτη θα είναι ετοιμασμένο το νομοσχέδιο για τη 
φαρμακευτική πολιτική και πιθανότατα -δεν λέω σίγουρα, μπο
ρεί να πάει Απρίλιο- το νομοσχέδιο για τις προμήθειες, στο κομ
μάτι που χρειάζονται διατάξεις. Γιατί το νέο σύστημα θα ξεκι
νήσει από την καινούργια χρονιά υλοποιώντας τις μισές διατά
ξεις από το νόμο του κ. Αλέκου Παπαδόπουλου, που τον ψηφί
σατε και δεν τον εφαρμόσατε ποτέ.

Και μια και μιλάτε για τα χρέη των νοσοκομείων, ρωτήστε 
τους δύο παρευρισκόμενους Υφυπουργούς σας εάν είχαν 
παραδώσει κατάλογο στη νέα πολιτική ηγεσία, που να ανέφερε 
πόσα ήταν τα χρέη.

Ξέρετε πως βρήκαμε τα χρέη, κύριοι συνάδελφοι; Ντρέπομαι 
που το λέω ως πολιτικός. Ρωτώντας τους προμηθευτές έναν - 
έναν τί τους όφειλε το κράτος.
/ ΕΚΤΟΡΑΣ ΝΑΣΙΩΚΑΣ: Γιατί δεν ρωτούσατε τις υπηρεσίες;

ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής 
Αλληλεγγύης): Ποιες υπηρεσίες; Με τι στοιχεία; Είχατε στοι
χεία, κύριε Νασιώκα; Οι περίφημοι διοικητές σας, που κάνατε 
θρήνο και κοπετό γιατί τους άλλαξα, σας είχαν στείλει ένα στοι
χείο;

ΕΚΤΟΡΑΣ ΝΑΣΙΩΚΑΣ: Φυσικά, κάθε τρίμηνο.
ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής 

Αλληλεγγύης): Ε, λοιπόν να μου τα παραδώσετε, αφού τα 
έχετε.

ΕΚΤΟΡΑΣ ΝΑΣΙΩΚΑΣ: Τα έχουν οι υπηρεσίες.
ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής 

Αλληλεγγύης): Να μου τα παραδώσετε, λοιπόν, διότι όταν έγινε 
η παράδοση και παραλαβή, εγώ δεν παρέλαβα τέτοια πράγμα
τα, κύριε Νασιώκα. Και ήσασταν μπροστά στην παράδοση και 
παραλαβή. Και εσείς και η κ. Τσουρή και ο καθηγητής κ. Στε
φάνής.

ΕΚΤΟΡΑΣ ΝΑΣΙΩΚΑΣ: Σας δώσαμε ό,τι μας ζητήσατε.
ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής 

Αλληλεγγύης): Ό,τι σας ζήτησα; Συγνώμη, σοβαρολογείτε;
Εγώ από λόγους ευθιξίας δεν σας ζήτησα τίποτα.
ΕΚΤΟΡΑΣ ΝΑΣΙΩΚΑΣ: Μας ζητήσατε για ...
ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής 

Αλληλεγγύης): Περίμενα ότι εσείς θα μου παραδίδατε αυτά που 
νομίζατε ότι θα έπρεπε να μου παραδώσετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Κύριε Νασιώκα, μη δια
κόπτετε. Σε λίγο θα δευτερολογήσετε. Καταθέστε σε λίγο τα 
στοιχεία και ό,τι έχετε.

ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής 
Αλληλεγγύης): Αφήστε τα καλύτερα. Μη σκαλίζετε αυτά τα 
θέματα.

Εγώ θα ήθελα να σας παρακαλέσω πρώτον, να θυμηθείτε ότι 
στους έντεκα μήνες της δικής σας κυβέρνησης, που ήταν και 
συνέχεια άλλης κυβέρνησης, ψηφίσατε ένα νομοσχέδιο. Στον 
ένα χρόνο αυτής της Κυβέρνησης θα έχουν ψηφιστεί εφτά, εκ 
των οποίων τα δύο είναι νομοσχέδια τομές.

Και για το φάρμακο, όποτε θέλετε, κάντε επερώτηση, για να 
τα συζητήσουμε αναλυτικά. Ελπίζω ότι θα συζητήσω μ’ εσάς,

γιατί στις εφημερίδες συζητώ με τον κ. Σωκράτη Κοσμίδη. Φαί
νεται ότι συνεχίζει να ασκεί τη φαρμακευτική πολιτική στο 
κόμμα σας, όπως κατά σειρά ετών ως Γενικός Γραμματέας του 
Υπουργικού Συμβουλίου, ως μη έδει. Όποτε θέλετε, κάντε επε
ρώτηση. Από τώρα σας λέω ότι θα σας προσκαλέσουμε και επι- 
σήμως για τις 16 του μηνός σε ημερίδα, όπου θα είναι πολλοί 
φορείς, αλλά και τα πολιτικά κόμματα, για να ακούσουμε εκεί 
τις τεκμηριωμένες απόψεις σας και όχι τις κραυγές περί αυξή- 
σεως.

Πληροφορήθηκα, κύριε Σκουλάκη, τι είπατε χθες στο συνέ
δριο. Προφανώς πήγατε καθυστερημένος και δεν ακούσατε το 
συνάδελφό μου κ. Παπαθανασίου να λέει ότι το Υπουργείο Ανά
πτυξης συμφωνεί πλήρως με την πρόταση που παρουσίασε το 
Υπουργείο Υγείας, γιατί βεβαίως συμμετείχε στη διαμόρφωση.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΚΟΥΛΑΚΗΣ: Τα ταμεία ...
ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής 

Αλληλεγγύης): Και τα ταμεία είχαν ως εκπρόσωπό τους τον 
Υποδιοικητή του ΙΚΑ. Και έχουμε ήδη γραπτές απαντήσεις από 
το ΤΕΒΕ και τον ΟΓΑ, που θα ακούσετε στις 16 του μηνός, όταν 
θα μας κάνετε την τιμή να παρευρεθείτε. Μην εκτίθεστε λοιπόν 
και λέτε πράγματα εδώ που δεν ξέρετε. Εν πάση περιπτώσει, 
όποτε θέλετε, παρακαλώ να μας κάνετε μία καινούργια επερώ
τηση για το φάρμακο και για τις προμήθειες. Εγώ σήμερα δεν 
θέλω να πω τίποτα άλλο ούτε για το φάρμακο ούτε για τις προ
μήθειες. Όποτε θέλετε, να μας κάνετε μια τέτοια επερώτηση.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να 
λάβω το λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Κύριε Υπουργέ, έχετε 
καλύψει τριάντα δύο λεπτά και θα έχετε ένα δεκάλεπτο περίπου 
να δευτερολογήσετε. Το Προεδρείο άφησε τον κύριο Υπουργό 
να αναπτύξει τις απόψεις και τις θέσεις του, όπως και εσάς 
τους συναδέλφους να κάνετε τις διακοπές αυτές, για να γίνει 
έτσι ένας ζωντανός διάλογος.

Το λόγο έχει ο πρώην Πρόεδρος της Βουλής κ. Κακλαμάνης.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν παρακο

λούθησα τους επερωτώντες. Ήμουν απασχολημένος στο γρα
φείο μου και λυπάμαι γι’ αυτό. Ειλικρινά, όμως, πιστεύω ότι θα 
αντιλαμβάνεται ο συνεπώνυμός μου κ. Κακλαμάνης το πνεύμα 
με το οποίο παρεμβαίνω. Ειλικρινά με ξένισε και το ύφος και ο 
τόνος και το περιεχόμενο ορισμένων πραγμάτων που είπε. Επα
ναλαμβάνω ότι δεν άκουσα τους προλαλήσαντες και ίσως αυτό 
να εξηγεί τα πράγματα.

ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής 
Αλληλεγγύης): Εν μέρει.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Αν, όμως, ανάλογο ήταν το 
ύφος και ο τόνος και το περιεχόμενο όσων ακούσατε, έχετε ένα 
ελαφρυντικό. Αυτός, όμως, που ακολουθεί στο Βήμα κάποιον, 
που έχει ήδη διαπράξει κάποιο ατόπημα ή σφάλμα, νομίζω ότι 
βαρύνεται περισσότερο, αν συνεχίσει με το ίδιο πνεύμα και τον 
ίδιο τόνο.

Το λέω αυτό, γιατί η Βουλή και η κοινή γνώμη πρέπει να ενη
μερώνονται και να ενημερώνονται έτσι που δεν θα υποβαθμίζο
νται, γιατί αρκετά έχει υποβαθμιστεί στην αντίληψη του κοινού 
πολίτη ο ρόλος και η σχέση των διαφόρων πολιτικών κομμάτων 
και προσώπων. Ειλικρινά σας λέω εξεπλάγην, μόλις έκατσα στο 
έδρανο και σας άκουσα να λέτε ότι ντρέπεστε ως πολιτικός.

ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής 
Αλληλεγγύης): Εγώ ντρέπομαι.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Δεν είναι σωστό να το λέμε, 
γιατί οι πολίτες το επαναλαμβάνουν αυτό και λένε ότι θα έπρε
πε να ντρέπονται όλοι. Άκουσα σήμερα στο FLASH, που βγήκε 
μία κυρία και έλεγε; Αν εγώ τους έβλεπα όλους αυτούς, Κυβέρ
νηση και Αντιπολίτευση, θα τους έλεγα: «Ου, να μου χαθείτε!». 
Αυτό άκουσα εγώ με τα αυτιά μου. Ειλικρινά αυτό με ενοχλεί. 
Και είμαι βέβαιος ότι ενοχλεί όλους μας, διότι δεν είμαστε άξιοι 
αυτής της απαξίωσης, η οποία συντελείται και έχει φτάσει πια 
σε οριακά σημεία.

Και φοβούμαι ότι εμείς τη διευκολύνουμε. Ακόμα και αυτό, 
που πρέπει πάντα σ’ αυτόν το χώρο να είναι ελεύθερο. Τα 
πάντα πρέπει να λέγονται. Βλέπετε, όμως, ότι από αυτά που 
λέγονται εδώ, δεν διατηρείται η ουσία.
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Κύριε Υπουργέ, πράγματι έχετε μία καλή εικόνα οτον Τύπο.
Διαβάζω διάφορα περιστατικά που σας αφορούν: Τον πολίτη 

που στην παλιά Βουλή σπεύσατε να του δώσετε βοήθεια αμέ
σως, ότι μένετε μέχρι τις δύο το πρωί στο Υπουργείο και διά
φορα άλλα. Και όλα αυτά είναι πολύ καλά και θετικά. Και πρέ
πει κάθε πολιτικός να έχει μια καλή εικόνα στην κοινή γνώμη. 
Αλλά φοβάμαι ότι αύριο θα γράφουν αυτό που είπατε στον κ. 
Σκουλάκη, που έχει δώσει και αυτός κάτι σ' αυτήν την υπόθεση 
που υπηρετείτε εσείς τώρα και φιλοδοξείτε, όπως και εκείνος, 
να αποδώσετε έργο. Εσείς του λέτε «ήρθατε αργά φαίνεται και 
δεν ακούσατε» κλπ. Σας ακούω να λέτε τώρα στον κύριο πρώην 
Υφυπουργό ότι στην παράδοση θα έπρεπε να έχει και τα τιμο
λόγια των διαφόρων προμηθευτών των νοσοκομείων.

ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής 
Αλληλεγγύης): Δεν είπα αυτό.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Είπατε «δεν βρήκαμε τίποτε». 
Και σας λέγει ότι αυτά τα έχουν οι υπηρεσίες. Και του είπατε 
αυτά, αντί να πείτε: Αυτό που δεν κάνατε εσείς, θα το κάνω εγώ 
τώρα και θα φωνάξω τις υπηρεσίες και τα νοσοκομεία και θα 
τους πω: «Κάνετε προμήθειες. Στα λογιστήριά σας κρατάτε 
τιμολόγια; Τα στέλνετε στα ΠεΣΥΠ; Στο Υπουργείο;» κλπ.

Δηλαδή ενώ ως πολιτικοί είμαστε υπεύθυνοι να σκεπτόμαστε, 
να σχεδιάζουμε, να εφαρμόζουμε πολιτικές, φθάνουμε πολλές 
φορές στο σημείο μέσα σ’ αυτήν την Αίθουσα -ακούω σε ερω
τήσεις, σε επερωτήσεις, που γίνονταν και στο παρελθόν και 
απαντούσαν οι Υπουργοί- να δίνουμε περίπου την εικόνα ότι η 
Κυβέρνηση, τα Υπουργεία είναι κάποιος που είναι στην κορυφή. 
Αυτό ενισχύει, κατά την γνώμη μου, αυτήν την τάση που έχει 
καθένας που βρίσκεται σε παρακάτω κλιμάκια, να μεταφέρει τις 
ευθύνες για πράγματα, που αυτός οφείλει να κάνει, σε ανώτερο 
επίπεδο, να τα πολιτικοποιεί, να τα κομματικοποιεί, ώστε αν 
εσείς αύριο τον ελέγξετε, να πει ότι τον ελέγχετε, διότι αυτός 
είναι του ΠΑΣΟΚ, όπως αν ήλεγχε κάποιον ο κ. Σκουλάκης, θα 
έλεγε «με ελέγχει διότι είμαι της Νέας δημοκρατίας», ενώ είναι 
φανερό ότι οι υπηρεσίες -τόσες χιλιάδες υπαλλήλους έχει το 
δημόσιο- οφείλουν να εργάζονται, να τηρούν τα στοιχεία, να 
ενημερώνουν. Εγώ έχω παραδώσει και έχω παραλάβει επτά, 
οκτώ Υπουργεία και την Προεδρία της Βουλής. Και σ’ αυτό το 
επίπεδο η ενημέρωση γίνεται στις βασικές γραμμές, στις στρα
τηγικές που υπάρχουν, κάπου που συγκλίνει ο ερχόμενος με 
τον αποχωρούντα και όπου μπορούν να συνεργαστούν σ' αυτό 
το σημείο.

Δεν παρενέβην, ειλικρινώς, για να σας απευθύνω κάποιο 
κατηγορητήριο. Αντιθέτως παρακολουθώ με προσοχή την δου
λειά που κάνετε και λόγω της συνεπωνυμίας μας πολλοί θεω
ρούν ότι είμαι και δίπλα σας και σας λέγω ειλικρινώς ότι είναι 
δίπλα σε κάθε Υπουργό κάθε Βουλευτής της Αντιπολιτεύσεως, 
ιδιαίτερα εμείς οι παλαιότεροι που έχουμε ζήσει και αυτά τα 
πάθη τα μικροπροσωπικά, τις εμπάθειες που δεν αποδίδουν 
τίποτε. Σήμερα, όμως, δεν μπόρεσα και εγώ, στο διάστημα που 
σας άκουσα, να ενημερωθώ για κάποια πράγματα επί της 
ουσίας, πλην του θέματος που είπατε για τα κέντρα υγείας για 
τα οποία δεν έχω κανένα λόγο να μη σας πω «μπράβο». Αλλά 
και αυτό με τον τρόπο που το είπατε το χάσατε. Όπως για το 
νόμο Παπαδόπουλου. Αλήθεια τίποτε από εκείνο το νόμο δεν 
εφήρμοσε ο κ. Παπαδόπουλος; Ή οι επόμενοι Υπουργοί;

ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής 
Αλληλεγγύης): Τίποτα.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Απολύτως τίποτε;
ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής 

Αλληλεγγύης): Ούτε μια διάταξη.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ούτε μια διάταξη; Ας απαντή

σουν -και οφείλουν ν’ απαντήσουν- αν πράγματι από ένα νόμο 
που ψηφίστηκε πριν από δυο χρόνια, δεν εφαρμόστηκε τίποτε 
απολύτως. Είναι ένα σοβαρό θέμα. Αν και αυτό που πρέπει να 
ενδιαφέρει, είναι το μέλλον. Το παρελθόν, πώς δουλέψαμε ή 
δούλεψαν άλλοι, είναι και αυτό στοιχείο που μας βοηθάει, όχι 
όμως για να αντιστρέφει καθένας το ρόλο του. Διότι εδώ βλέ
πετε ότι πολλοί συνάδελφοι της Αντιπολιτεύσεως εμφανίζονται 
σαν είναι οι ίδιοι υπεύθυνοι για χάραξη πολιτικής. Και βλέπουμε 
ότι και Υπουργοί εμφανίζονται σαν να είναι ακόμη στα έδρανα

της Αντιπολιτεύσεως. Ας πάρει καθένας το ρόλο του, την ευθύ
νη του και να συμβάλουμε όλοι μαζί για το καλύτερο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήματα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Κύριε Πρόεδρε, είναι 

προφανές ότι οι συστάσεις και οι συμβουλές...
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Δεν είναι συστάσεις. Γνωρίζει 

ο κ. Κακλαμάνης...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ναι, γίνεται όμως.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Δεν αφορά προσωπικά τον κ. 

Κακλαμάνη. Όλους μας αφορά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Απευθύνονται σε 

όλους.
Προηγήθηκαν οι αγορεύσεις των συναδέλφων του ΠΑΣΟΚ. 

Υπήρχαν και εκεί υψηλοί τόνοι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΚΟΥΛΑΚΗΣ: Ούτε υψηλούς τόνους ούτε...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Εγώ, όμως, πιστεύω 

ότι και η παρέμβαση του κυρίου Υπουργού ήταν ουσιαστική, 
αλλά και ουσιαστικές ήταν οι παρατηρήσεις των συναδέλφων, 
όπως τουλάχιστον παρακολούθησα.

Ως προς τον τόνο, βλέπετε ότι και εσείς μιλάτε με τόνο. Άρα, 
να μην επικρίνουμε τον Υπουργό...

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ο τόνος είναι ωραίο πράγμα 
όταν είναι υψηλός. Να μην προσβάλλει ο τόνος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Όπως και ο Προε- 
δρεύων μιλάει σε υψηλούς τόνους. Και είχα κάποτε την ευκαι
ρία να πω ότι αυτό είναι ένα βίωμα από την παιδική ηλικία, λόγω 
καταγωγής από κτηνοτροφική περιοχή. Έπρεπε εκεί να φωνά
ζεις δυνατά. Δεν υπήρχαν και μικροφωνικές εγκαταστάσεις 
τότε.

Να προχωρήσουμε τώρα στη συζήτησή μας,
Το λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του 

ΠΑΣΟΚ κ. Αθανάσιος Τσούρας.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο τόνος του κυρίου 

Υπουργού ήταν λογικό να είναι έτσι -κατά τη γνώμη μου- γιατί 
για μία ακόμη φορά και αυτός και οι υπόλοιποι Υπουργοί της 
Κυβέρνησης έκαναν αντιπολίτευση για την αντιπολίτευση. Για 
μία ακόμη φορά και αυτός ομίλησε ως επερωτών Βουλευτής 
της προηγούμενης κυβέρνησης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ο Υπουργός, θέλετε 
να πείτε. «Και ο Υπουργός ομίλησε».

Κύριε Τσούρα, εσείς είστε πολύ ευπρεπής και πολύ καλός 
συνάδελφος. Ο κ. Κακλαμάνης σας κοιτάζει λίγο περίεργα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΥΡΑΣ: Ποιος;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Και ο Υπουργός και ο 

κ. Κακλαμάνης.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΥΡΑΣ: Ο κ. Κακλαμάνης, επαναλαμβάνω, 

ομίλησε ως επερωτών Βουλευτής της προηγούμενης κυβέρνη
σης. Και το μόνο που έκανε σήμερα για μία ακόμη φορά, είναι 
να ξαναπεί γνωστές μονότονες εξαγγελίες, γνωστές μονότονες 
υποσχέσεις, γνωστές μονότονες δηλώσεις. Και δεν μας είπε 
τίποτα για το έργο που έπρεπε να κάνει, δεν μας είπε τίποτα για 
την υλοποίηση του προγράμματος, με βάση το οποίο πήγαν και 
ψηφίστηκαν από τον ελληνικό λαό.

Ξέρετε κάτι; Αν αυτό εντασσόταν σε μία στρατηγική έστω 
μικροπολιτική, επικοινωνιακή, εγώ θα έλεγα «εντάξει, δεν είναι 
τόσο σημαντικό πρόβλημα».

Επαναλαμβάνω, αυτό το βλέπουμε συνέχεια, ιδιαίτερα Δευ
τέρα και Παρασκευή -το είδαμε σημαντικά σήμερα- για ένα και 
μόνο λόγο. Γιατί δεν έχει γίνει έργο, γιατί υπάρχει πλήρης 
απραξία και απραγία, γιατί υπάρχει χαώδης απόσταση ανάμεσα 
σ' αυτά που εξήγγειλαν προεκλογικά και σ’ αυτά που δεν 
κάνουν σήμερα. Διότι και στο Υπουργείο Υγείας και Κοινωνικής 
Αλληλεγγύης δεν προωθούνται λύσεις στα μείζονα προβλήμα
τα της χώρας, δεν παράγονται σχέδια νόμου. Μας είπε πάλι ο 
κύριος Υπουργός για Φλεβάρη, για Μάρτη.

Αναφέρω δηλώσεις του στις 27 Απριλίου του 2004, μετά από 
την Κυβερνητική Επιτροπή: «Καταθέτω αμέσως σχέδιο νόμου 
για την αλλαγή του τρόπου προμηθειών στο χώρο της υγείας, 
όπως προβλέπεται στο πρόγραμμα. Ταυτόχρονα εγκρίνεται το 
πρόγραμμα υγείας για το 2004 που προβλέπει αμέσως κατάθε-
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Για τις μικρότερες κλινικές, θα το έβλεπα με συμπάθεια. Να δούμε αν το επιτρέπει ο 

νόμος. Δεν μπορείς να παίρνεις σε χονδρική τιμή συν 5 από φαρμακείο. Πρέπει μόνο από 

φαρμακαποθήκη. Πρέπει να δούμε το νόμο περί φαρμακαποθηκών, γιατί θυμάμαι ότι λέει ότι 

η φαρμακαποθήκη δίνει μόνο σε φαρμακεία. Αν επιτρέπει να δίνει και σε ιδιωτική κλινική, 

ευχαρίστως να το δούμε και στην ολομέλεια να κάνουμε αυτή την διευκόλυνση. Υπενθυμίζω 

ότι δεν τους επιβάλουμε να έχουν φαρμακείο, αλλά μπορούν να έχουν αν θέλουν. Η γνώμη 

μου είναι ότι τους συμφέρει, διότι ενώ θα επιβαρύνονται το μισθό ενός φαρμακοποιού, θα 

έχουν τη δυνατότητα να παίρνουν τα φάρμακα με μείον 30 έως μείον 50 τοις εκατό, όπως οι 

άλλες κλινικές. Το κέρδος θα είναι πολλαπλάσιο από το μισθό που θα δίνουν. Όμως, επειδή 

δεν είναι υποχρεωτικό, εάν ο νόμος περί φαρμακαποθηκών το επιτρέπει, ευχαρίστως να το 

δούμε και μέχρι την ολομέλεια θα το έχουμε αλλάξει και θα σας έχουμε ενημερώσει γραπτώς 

για τις αλλαγές που θα γίνουν.

Σχετικά με την λίστα, δεν θέλω να επικαλεστώ την ΟΚΕ. Η Αντιπολίτευση επικαλείται 

όπου τη συμφέρει την ΟΚΕ και όπου δεν τη συμφέρει, δεν την επικαλείται. Η ΟΚΕ έχει 

τοποθετηθεί για τη λίστα. Και αυτή που υπήρχε και αυτό που πάμε να κάνουμε εμείς. Έχει 

σαφέστατη άποψη. Για να την επικαλούμαι, μάλλον υπέρ του νομοσχεδίου είναι. Δεν 

χρειάζεται να τη διαβάσω.

Για να είμαστε ειλικρινείς, ποια λίστα υπήρχε μέχρι σήμερα; Λίστα που είχε μέσα το 

85% των φαρμάκων. Αυτό δεν είναι λίστα. Δεν ισχύει αυτό που είπε ο κ. Τσούρας, ότι μόνο 

εμείς θα είμαστε χωρίς λίστα. Όπου υπάρχει, ο μέσος όρος ήταν μάξιμουμ 70%. Εδώ ήταν 

85% και με το αναντικατάστατο, ήταν 100%. Σας δείχνω ένα φύλλο, όποιος θέλει να πάει στον 

ΕΟΦ να δει ολόκληρο το μπλοκ. Οι εταιρείες, προκειμένου οι συνάδελφοί μας εν τη ιατρική να 

μην κουράζονται σχετικά με το πώς θα γράφουν το αναντικατάστατο, τους είχαν μοιράσει 

μπλοκ. Τους είχαν έτοιμη τη συνταγή με το πλέον κυκλοφορούν φάρμακο της εταιρείας. Α π ’ 

έξω ήταν το όνομα της εταιρείας -το έκοψα για να μην τη διαφημίσω.

Να δεχτώ τους ενδοιασμούς σας και αν μπορούμε να βελτιώσουμε το ότι οι ελεγκτικοί 

μηχανισμοί πρέπει να γίνουν αυστηρότεροι. Όχι να μου λέτε περί λίστας. Για ποια λίστα 

μιλάμε; Πείτε μου ότι προτείνετε να βάλουμε το ένα ή το άλλο.

Δεν θέλω να σας διαβάσω άρθρο του κ. Σωκράτη Κοσμίδη από την ΗΜΕΡΗΣΙΑ. 

Βεβαίως, σαν υπουργός, βουλευτής και γιατρός, θα ήθελα όλο το φάρμακο να είναι στο
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Υπουργείο Υγείας. Ευθέως σας λέω, δεν μπόρεσα να περάσω αυτή την άποψη από την 

κυβερνητική επιτροπή. Τουλάχιστον στην παρούσα φάση. Έστω που βάζουμε αυτή την 

ενδιάμεση επιτροπή, μην κλαίτε που δεν έχω βάλει μέσα το Υπουργείο Ανάπτυξης. Από τη 

μια, λέτε να φέρουμε όλο τα φάρμακο στο Υπουργείο Υγείας και από την άλλη, θρηνείτε γιατί 

δεν έχω μέσα εκπρόσωπο του Υπουργείου Ανάπτυξης. Τα ταμεία είναι, δεν το είδατε. Είναι ο 

Οίκος Ναύτου. Το εξηγήσαμε.

Να υπενθυμίζω ποιος ασκούσε φαρμακευτική πολιτική επί δέκα χρόνια της 

Κυβέρνησης του κ. Σημίτη; Το ξέρετε καλύτερα από μένα. Ούτε καν το Υπουργείο Ανάπτυξης 

δεν την ασκούσε. Δεν μπορούσε να κρυφτεί, γιατί έχω το άρθρο του κ.Κοσμίδη από την 

ΗΜΕΡΗΣΙΑ. Σε ένα σημείο πανηγύριζε γιατί το 1997, ήταν ο πρώτος χρόνος εφαρμογής, οι 

φαρμακευτικές δαπάνες μειώθηκαν κατά 18%. Μειώθηκαν, γιατί τότε κόπηκαν, ορθώς, οι 

φόροι υπέρ τρίτων. Υπέρ του ΕΟΦ, του ΤΣΑΥ, κ.λπ.. Από τότε, το κράτος χρωστάει κάπου 78 

δις δραχμές στο ΤΣΑΥ, το ταμείο των υγειονομικών. Να σας το υπενθυμίσω, για να μην το 

ξεχνάτε.


